




























Részvételi fórum  

Jánoshalma, 2021.07.02. 19:00  

A fórumot vezeti: Petróczky Henrietta közösségfejlesztő 

A fórum fő témája: Közösségfejlesztés a jánoshalmi ifjúság körében 

 

A részvételi fórum menete és tartalmi elemei 

 

1. Petróczky Henrietta fórum tartás 

 

„Együtt a közösségeinkért” Közösségfejlesztés erősítése Hajós-Jánoshalma-Borota-

Kéleshalom konzorciumban 

 

I. pont 

A pályázat rövid bemutatás. Mit kell róla tudni. Kik a konzorcium tagjai, konzorcium 

vezetője, szakmaivezető, közösségfejlesztő. 

Mi a pályázat célja? 

 

II. pont  

Közösségfejlesztés lépései – ezen lépések bemutatása 

Az első kettő mérföldkőben olyan tevékenységek voltak, amelyek a települések 

helyzetelemzését segítették. Képet kaptunk az adott közösségről, az emberek 

gondolkodásáról, a közösség hozzáállásáról. A harmadik mérföldkőtől indultak meg a 

pályázathoz kapcsolódó programok, kiadványok készítése. 

 

III. pont  

A pályázatban eddig megvalósult tevékenységek és azok eredményeinek részletes bemutatása.  

A első lépés a pályázatban a közösségi interjúk elkészítése volt. 

A közösségi interjú célja az, hogy bekapcsolódásra, a közösség, a helyi társadalom életében 

történő cselekvő részvételre mozgósítson.  

A kapcsolatépítés első lépése azok megkeresése, akiket a helyi közösségi élet néhány, általuk 

ismert vezetője jelentős helyi polgároknak, véleményformálóknak tart.  

 

Jánoshalmán én végeztem az interjúk elkészítését és kielemzését. Az interjúk az 

intézményvetőkkel, gazdasági élet vezetőivel készültek. A közösségfejlesztő felkereste a 

városban működő klubokat és civil szervezeteket és azok vezetőivel és tagjaival beszélgetett. 

Rajtuk kívül természetesen a lakosság is adott interjút. 



 

A településen összesen 30 db interjú készült, melyekben az alábbi kérdések kerületek 

megkérdezésre: 

 

1. Mit jelent Ön számára itt élni? (Mi a jó az itteni életben? Mi a rossz?) 

2. Min változtatna és hogyan? 

3. Ön mivel tudna hozzájárulni a változásokhoz? 

 

Városunkban 2018.09.27 és 2018.11.02. között került sor az interjúk lebonyolítására.  

Mindegyik kérdésre adott válasz bemutatására készül diagramm, a jobb szemléltetés érdekében. 

A fórumon a legtöbbet válaszolt eredmények kerülnek bemutatásra. 

A jánoshalmi emberek többségének azt jelenti itt élni, hogy itt születtek, itt éltek egész 

életükben vagy visszajöttek a városba. Az itteni életben a legtöbben azt szeretik, hogy mindenki 

ismer mindenkit. Ez több interjúnál nagy hangsúlyt kapott. Az itt élők azt nem tartják jónak, 

hogy sok fiatal elmegy a városból és nincs sok munkahely. A válaszolók több, mint fele az 

emberek hozzáállásán, gondolkodásmódján változtatna. Probléma, hogy sokan nem mennek el 

a rendezvényekre és valamiképpen őket szeretnék motiválni. A változásokhoz sokan úgy 

járulnának hozzá, hogy elmennek a rendezvényekre, illetve különböző rendezvényeket 

szerveznek. Sokan megemlítették, hogy a hagyományőrzésben is szívesen vállalnának 

feladatot. Ezen eredmények bemutatása azért is fontos jelen fórumon, hogy a jelenlévők is 

megismerkedjenek a korábbi eredményekkel, és a későbbiekben elmondhassák, hogy ők miként 

látják. 

 

Második lépés a közösségi beszélgetések tartása. 

A közösségi beszélgetés a közösségi interjúk során szerzett tapasztalatok, feltáruló értékek és 

közösségi problémák nyilvánosságra hozatalát, közösségivé tételét és megbeszélését jelenti.  

Az eddig lazajlott közösségi beszélgetések konklúzióinak rövid bemutatása: 

Nagyon sokszínűek voltak a beszélgetések, hiszen a résztvevők is sokszor különböztek. Volt, 

hogy nyugdíjas klub találkozóján volt a megbeszélés, volt, hogy olyanok vettek részt rajta, 

akik formálják a város kulturális életét, szervezik a programokat és volt, hogy kimondottan a 

fiatal korosztály jött el a közösségi beszélgetésre. Ezért nem meglepő, hogy ennek 

függvényében más és más témák merültek fel egy-egy közösségi beszélgetés alkalmával. 

Voltak, amelyeknek középpontjában az állt, hogy milyen generációs szakadékot érez az 

idősebb korosztály, volt, hogy különböző program javaslatok kerültek szóba. Amit mindegiyk 



beszélgetésen felvetettem témának, az az volt, hogy mit gondolnak, mi lehet az oka annak, 

hogyha van egy rendezvény, egy program, akkor nem akkora a látogatottsága. Ezt a témakört 

több oldalról jártuk körbe. Voltak, akik elmondták, hogy mit gondolnak, miért nem mennek el 

az emberek a rendezvényekre és voltak, akik őszintén elmondták, hogy ők sem szoktak 

elmenni a különböző programokra, esetleg arra, amit a klubjuk rendez. Ennek okát próbáltam 

megtalálni, amely sok esetben az volt, hogy érdektelenség állt fent vagy esetleg nem látta a 

program hirdetését.  

Ezzel a témával kapcsolatban megkérdezésre kerültek azok is, akik a szervezői oldalon 

vannak, hogy ők mit gondolnak. Ugyanerre jutottunk velük is, hogy az érdektelenség 

valószínűleg, ami a leginkább probléma lehet, illetve, hogy nem értesülnek a programról az 

emberek, ami viszont szintén valamelyest az érdektelenségnek tudható be, mert rengeteg 

felületen szoktak hirdetni.  

Mindegyik fórumon felmerült a kérdés, hogy vajon miként lehet ezen változtatni. Itt mindig 

érkeztek javaslatok, de az emberek motiválására vonatkozóan még nem találtunk ki megfelelő 

megoldást.  

Az utolsó közösségi beszélgetések másik fő témája a vírus utáni élet újraindítása volt. Sajnos 

ez két „körben” is előkerült, hiszen két időszakban is volt program stop, gyülekezési tilalom. 

Az enyhítések után mindig tartottam közösségi beszélgetést, hogy megbeszéljük, hogy a 

résztvevők miként látják a jövőt. Az embereket mennyire viselte meg a bezártság, hogy nem 

lehetett közösségbe menni, esetleg mennyire vágytak már rá, ezért, ha lehetőség adódott, 

akkor oda sokan elmemtek vagy pont ellenkezőleg, mindenki annyira megszokta az online 

világot, hogy nem is vágyik vissza a való életbe. Itt eléggé vegyesek voltak a tapasztalatok. 

Az ifjúsági referens például azt mondta, hogy a sportprogramokra egész nagy volt az igény, 

viszont a vírus előtt megszokott klub összejövetelekre még nem jönnek el annyian, mint 

korábban. Úgy gondolja, hogy lesz még dolga azzal, hogy az ifjúságot kimozdítsa a négy fal 

közül.  

Ami a teljes lakosságot illeti úgy láttuk, hogy mostmár mindenki szabadabban mozog, igényli 

is, hogy legyen program, de azért óvatosan jár még közösségbe. Jelenleg úgy látjuk, hogy kell 

még idő arra is, hogy a vírus előtti állapot visszaálljon, egyenlőre ez a cél, hogy az emberek 

ne legyenek ennyire zárkózottak. 

Jelen részvételi fórum egyik al témája lesz ez a témakör is.  

A pandémia miatt eddig Jánoshalmán és Hajóson is 2-2 részvételi fórumot tartottunk. A 

részvételi fórum egy konkrét célra szerveződött, a közösség tagjainak részvételével 

megvalósuló olyan nyilvános találkozók, melyeken a helyi közösséget foglalkoztató 



kérdéseket, problémákat járják körbe, abból a célból, hogy közösségi válaszok szülessenek az 

adott problémára. 

A jánoshalmi részvételi fórumok fő témái eddig:  

A lakosság tájékoztatása a pályázat létezéséről, a lakosság mozgósítása, illetve a pályázatnak 

köszönhetően elkészült Képeskönyv bemutatása. 

A jelen részvételi fórum fő témája és célja az ifjúság közösség fejlesztése, lehetőségei. Ezen 

kívül pedig az élet újra indításának lehetőségei a járvány időszak után. 

 

Harmadik lépés a közösségi felmérés. 

A közösségi felmérés során a közösségi interjúk és a közösségi beszélgetések során feltárt 

közösségi igények szélesebb körben történő megvitatása zajlik kérdőíves megkeresésekkel. 

A tevékenység célcsoportja a projektben részt vevő települések teljes lakossága.  

A tevékenység célja, hogy a projekt megvalósításának további tematikáját a projektgazda a 

lakossággal közösségi beszélgetései alapján tervezhesse meg. További célja, hogy a 

célcsoportot bekapcsolódásra, a közösség, a helyi társadalom életében történő cselekvésre 

mozgósítsa. 

Amit erről tudni kell és röviden bemutatásra kerül majd a részvételi fórumon: 

Jánoshalmán 2018. november 19-től indult el a kérdőíves felmérés. Egy hét eltelte után nem 

érkeztek be a kitöltött kérdőívek, ezért a kérdőív online formában is elérhetővé vált, hogy 

ilyen formában is vissza lehessen küldeni. Az eredeti visszaküldési határidő november 30-ia 

volt, de végül december 3-ig lehetett visszaküldeni a kérdőíveket bármelyik formában. 

Végül 63 kérdőív érkezett vissza nyomtatott formában és 156 kérdőív online formában.  

 A kérdőív kérdéseinek és válaszainak összeállításánál az interjúk eredményeit és a közösségi 

beszélgetésen elhangzottakat is figyelembe vettük. 

Az alábbiakban bemutatásra kerülnek a kérdőívben adott főbb válaszok. Diagram készült arról 

a két kérdésről, amelyek teljesen szinkronban voltak az interjúkon elhangzott többségi 

válasszal. 

 A kézzel kitöltött kérdőívek esetében előfordult, hogy valamely kérdésekre nem válaszoltak a 

kitöltők vagy ahol egy választ lehetett volna megjelölni, ott többet is megjelöltek, így ezeknél 

a kérdéseknél nem mindig 219 válasz jött ki, hanem előfordul kevesebb vagy több is. 

Jánoshalmán a kérdőívet kitöltők jelentős része nő volt. A kitöltők nagy része a 36 és 49 év 

közötti és az 50 és 64 év közötti korcsoportba tartozott, de minden korosztály képviseltette 

magát. A válaszadók többsége már születése óta Jánoshalmán él és többségben itt is dolgozik. 



Azért élnek itt mert itt születtek vagy mert itt él a családjuk is. A legtöbben ezt szeretik a 

településben. Sokan válaszolták azt, hogy egyszerűen szeretnek itt élni.  

A legtöbben a fiatalok elköltözését, a munkahelyek számát és a közösség nem összetartását 

érzik a legnegatívabbnak. Sokan úgy gondolják, hogy Jánoshalma lakossága úgy tudna egy 

jobb közösséget alkotni, ha több olyan program lenne, ami a fiatalságot összefogja, illetve, ha 

az emberek gondolkodásmódján, motivációján változtatnánk. A felmerülő problémákat a 

lakosság együttműködésével, összefogásával lehetne orvosolni, illetve azzal, ha több olyan 

program lenne, ami a fiatalabb és az idősebb generációt is érdekli, összehozza. A 

változásokhoz legtöbben úgy járulnának hozzá, hogy részt vennének, elmennének a 

rendezvényekre, esetleg önkénteskednének. 

A kitöltők fele jelenleg is aktívan részt vesz a közösségi életben, úgy, hogy jelen van a 

programokon, rendezvényeken. A válaszadók több mint fele ismeri a civil szervezetket és 

negyede tagja is valamelyiknek.  

A válaszadók jelentős része a rendezvényekről, programokról az ismerőseitől, barátaitól, a 

közösségi oldalról vagy az újságból szokott tájékozódni.  

Azokat az embereket, akik nem vesznek részt a közösségi életben a válaszadók szerint úgy 

lehetne motiválni, hogy személyesen felkeresik, meghívják őket vagy bevonják őket a 

rendezvények szervezésébe.  

A megkérdezett lakosság jelentős része örülne, ha jelenne meg tankatalógus, a helyi szellemi 

kulturális örökséget feltáró és bemutató kiadvány, illetve a helyi értékeket feltáró és bemutató 

kiadvány, jánoshalmi fotótár. 

A kitöltők jelentős része szívesen venne részt beszélgetéseken, fórumokon, ahol elmondhatja 

saját véleményét, meglátásait. 

A közösségfejlesztés érdekében úgy gondolják a válaszadók, hogy leginkább a fiatal, fiatal 

felnőtteket és a családokat, felnőtteket lehet megmozgatni. A lakókörnyezet minőségével a 

lakosság nagy része meg van elégedve. 

A szolgáltatások közül a leginkább a munkahelyeket hiányolják a kitöltők és az 

egészségüggyel elégedettek a legjobban.  

  

Negyedik lépés a cselekvési terv megírása mind a négy településre: 

A közösségi interjúk, a közösségi beszélgetések és a közösségi felmérés után mindegyik 

településre elkészült a cselekvési terv. A terv tartalmazta a települések bemutatását, 

helyzetértékelést, demográfiai adatokat, az interjúk, beszélgetések, felmérés összefoglalóit, a 

pályázaton belül megvalósuló programokat, tevékenységeket és végül egy programnaptárat. 



IV. pont  

A cselekvési terv megírása és elfogadása után elkezdődhetett azon tevékenységek 

végrehajtása, ami már látványos.  

Jánoshalmán először a tankatalógust valósítottuk meg. Ezt átneveztük tudástárnak, mert 

beszédesebbnek gondoltuk a címet. A tankatalógus egy név és címjegyzék, amelyben a helyi 

emberi erőforrások, tapasztalat, tehetségek, tudás és érdeklődés tárulnak fel s jelennek meg 

önállóan, tankatalógusként, vagy más helyi orgánum részeként.  

Úgy terveztük, hogy a tankatalógus egy kis füzetecske volt, ami a helyi újságban jelent meg, 

hogy minél több lakoshoz eljusson. Különlegessége a megjelenésnek és mondható ünnepi 

számnak is, hogy a városunk akkor ünnepelte várossá nyilvánításának 30-ik évfordulóját és ez 

volt az újságnak is az első színes kiadása is.  

Kezdetben úgy terveztük, hogy minimum 30 fő kerüljön be, de végül 61 fő jelentkezett. 

Jelentkezni többféle képpen is lehetett. Hirdetést adtunk fel az újságban, ami egyben 

jelentkezési lap is volt, lehetett nyomtatott formában jelentkezni, de online felületen is. 

Felkerestem a klubokat és azokat a személyeket, akiket javasoltak. 

Jelen részvételi fórumon megtekinthetik a tankatalógust azok, akik esetleg eddig még nem 

látták. 

 

Másik kiadványunk a helyi értékfeltárást és értékőrzést szolgáló fotókönyv. A könyvet 

Magyari László szerkesztette, aki Jánoshalmáról készít fotókat már több, mint 50 éve. 

Valamint hatalmas gyűjteménye van a régi idők rendezvényeiről, eseményeiről, történelmi 

pillanatokról, amik városunkban történtek. Ezekből egy nagyon sikeres és látogatott facebook 

oldalt is létrehozott, ahova rendszeresen kerülnek fel képek a jelenből és a múltból egyaránt. 

A fotókönyvről annyit kell tudni, hogy a Jánoshalmi Fotótár képei is megjelennek benne. A 

Képeskönyv Jánoshalma életét mutatja be. Az épületek átalakulását az évek során, az 

emberek mindennapjait, az ünnepeket, a hitéletet és számos Jánoshalmához kötődő emléket. 

A Fotókönyvbe több mint 800 db fotó került be. 

Egy nagyon szép és értékes könyv született.  

 

2. Virág Attila ifjúsági referens bemutatkozása 

 

3. Kerekasztal beszélgetés Petróczky Henrietta vezetésével 

Beszélgetés a pályázatról, az eddigi eredményekről. Új javaslatok, felvetések, megoldási 

javaslatok megvitatása.  



Néhány beszélgetésindító kérdés: 

• Miért szeretsz itt élni? 

• Min változtatnál és hogyan? 

• Mivel tudnál hozzájárulni a változáshoz? 

• Hogyan lehetne a fiatalságot mozgósítani? 

• Milyen programokon vennél részt szívesen? 

• Hol és hogyan lenne érdemes hirdetni a programokat? 

• Élet a járvány után? 

 

 

 

 

 



 

Jánoshalma Városi Önkormányzat 
6440 Jánoshalma, Béke tér 1. 
Tel: 77/501-001 
e-mail: polghiv@janoshalma.hu 
web: janoshalma.hu 

 
 
 

 
 

Részvételi fórum – Tematika 

 

Időpont: 2021.11.30. 11:00 

 

Helyszín: Imre Zoltán Művelődési Központ és Könyvtár 

 

Téma: Mi történt az elmúlt három évben? 

 

 

Program: 

• 10:30 – 11:00 Regisztráció 

 

• 11:00 – 11:45 Köszöntő, részvételi fórum megtartása – Petróczky 

Henrietta 

 

• 11:45 – 12:00 Gondolatok a három év együttműködéséről és a megjelenő 

kiadványról – Hepp Levente 

 

• 12:00 – Kerekasztal beszélgetés – Petróczky Henrietta 



Részvételi fórum  

Jánoshalma, 2021.11.30. 11:00 

A fórumot vezeti: Petróczky Henrietta közösségfejlesztő 

Meghívott vendég: Hepp Levente 

A fórum fő témája: Mi történt az elmúlt három évben? 

 

A részvételi fórum menete és tartalmi elemei 

 

1. Petróczky Henrietta fórum tartás 

 

„Együtt a közösségeinkért” Közösségfejlesztés erősítése Hajós-Jánoshalma-Borota-

Kéleshalom konzorciumban 

A fórum tematikája részben követni fogja a korábbi fórumok tematikáját, részben nem. Ez az 

utolsó részvételi fórum és mondhatjuk, hogy egyben a pályázat zárása is. Tehát ezen az 

alkalmon minden bemutatásra kerül, ami az elmúlt három évben történt. Így lesz szó az 

interjúkról, kérdőívekről, korábbi közösségi beszélgetések, részvételi fórumok témáiról, 

ebben hasonlít a jelen fórum, a korábbiakhoz. Viszont abban eltér, hogy a pályázatban 

szereplő utolsó kiadvány, ami a fórum időpontjáig a nyomdai munkálatok miatt nem tud 

megjelenni, szintén helyet fog kapni és bővebben fognak hallani róla a jelenlévők.  

 

A pályázat főbb szakaszainak és eredményeinek bemutatása 

I. pont 

A pályázat rövid bemutatás. Mit kell róla tudni. Kik a konzorcium tagjai, konzorcium 

vezetője, szakmaivezető, közösségfejlesztő. 

Mi a pályázat célja? 

 

II. pont  

Közösségfejlesztés lépései – ezen lépések bemutatása 

Az első kettő mérföldkőben olyan tevékenységek voltak, amelyek a települések 

helyzetelemzését segítették. Képet kaptunk az adott közösségről, az emberek 

gondolkodásáról, a közösség hozzáállásáról. A harmadik mérföldkőtől indultak meg a 

pályázathoz kapcsolódó programok, kiadványok készítése. 

 

III. pont  

A pályázatban eddig megvalósult tevékenységek és azok eredményeinek részletes bemutatása.  

A első lépés a pályázatban a közösségi interjúk elkészítése volt. 



A közösségi interjú célja az, hogy bekapcsolódásra, a közösség, a helyi társadalom életében 

történő cselekvő részvételre mozgósítson.  

A kapcsolatépítés első lépése azok megkeresése, akiket a helyi közösségi élet néhány, általuk 

ismert vezetője jelentős helyi polgároknak, véleményformálóknak tart.  

 

Jánoshalmán én végeztem az interjúk elkészítését és kielemzését. Az interjúk az 

intézményvetőkkel, gazdasági élet vezetőivel készültek. A közösségfejlesztő felkereste a 

városban működő klubokat és civil szervezeteket és azok vezetőivel és tagjaival beszélgetett. 

Rajtuk kívül természetesen a lakosság is adott interjút. 

 

A településen összesen 30 db interjú készült, melyekben az alábbi kérdések kerületek 

megkérdezésre: 

 

1. Mit jelent Ön számára itt élni? (Mi a jó az itteni életben? Mi a rossz?) 

2. Min változtatna és hogyan? 

3. Ön mivel tudna hozzájárulni a változásokhoz? 

 

Városunkban 2018.09.27 és 2018.11.02. között került sor az interjúk lebonyolítására.  

Mindegyik kérdésre adott válasz bemutatására készül diagramm, a jobb szemléltetés érdekében. 

A fórumon a legtöbbet válaszolt eredmények kerülnek bemutatásra. 

A jánoshalmi emberek többségének azt jelenti itt élni, hogy itt születtek, itt éltek egész 

életükben vagy visszajöttek a városba. Az itteni életben a legtöbben azt szeretik, hogy mindenki 

ismer mindenkit. Ez több interjúnál nagy hangsúlyt kapott. Az itt élők azt nem tartják jónak, 

hogy sok fiatal elmegy a városból és nincs sok munkahely. A válaszolók több, mint fele az 

emberek hozzáállásán, gondolkodásmódján változtatna. Probléma, hogy sokan nem mennek el 

a rendezvényekre és valamiképpen őket szeretnék motiválni. A változásokhoz sokan úgy 

járulnának hozzá, hogy elmennek a rendezvényekre, illetve különböző rendezvényeket 

szerveznek. Sokan megemlítették, hogy a hagyományőrzésben is szívesen vállalnának 

feladatot. Ezen eredmények bemutatása azért is fontos jelen fórumon, hogy a jelenlévők is 

megismerkedjenek a korábbi eredményekkel, és a későbbiekben elmondhassák, hogy ők miként 

látják. 

 

Második lépés a közösségi beszélgetések tartása. 

A közösségi beszélgetés a közösségi interjúk során szerzett tapasztalatok, feltáruló értékek és 



közösségi problémák nyilvánosságra hozatalát, közösségivé tételét és megbeszélését jelenti.  

Az eddig lazajlott közösségi beszélgetések konklúzióinak rövid bemutatása: 

Nagyon sokszínűek voltak a beszélgetések, hiszen a résztvevők is sokszor különböztek. Volt, 

hogy nyugdíjas klub találkozóján volt a megbeszélés, volt, hogy olyanok vettek részt rajta, 

akik formálják a város kulturális életét, szervezik a programokat és volt, hogy kimondottan a 

fiatal korosztály jött el a közösségi beszélgetésre. Ezért nem meglepő, hogy ennek 

függvényében más és más témák merültek fel egy-egy közösségi beszélgetés alkalmával. 

Voltak, amelyeknek középpontjában az állt, hogy milyen generációs szakadékot érez az 

idősebb korosztály, volt, hogy különböző program javaslatok kerültek szóba. Amit mindegiyk 

beszélgetésen felvetettem témának, az az volt, hogy mit gondolnak, mi lehet az oka annak, 

hogyha van egy rendezvény, egy program, akkor nem akkora a látogatottsága. Ezt a témakört 

több oldalról jártuk körbe. Voltak, akik elmondták, hogy mit gondolnak, miért nem mennek el 

az emberek a rendezvényekre és voltak, akik őszintén elmondták, hogy ők sem szoktak 

elmenni a különböző programokra, esetleg arra, amit a klubjuk rendez. Ennek okát próbáltam 

megtalálni, amely sok esetben az volt, hogy érdektelenség állt fent vagy esetleg nem látta a 

program hirdetését.  

Ezzel a témával kapcsolatban megkérdezésre kerültek azok is, akik a szervezői oldalon 

vannak, hogy ők mit gondolnak. Ugyanerre jutottunk velük is, hogy az érdektelenség 

valószínűleg, ami a leginkább probléma lehet, illetve, hogy nem értesülnek a programról az 

emberek, ami viszont szintén valamelyest az érdektelenségnek tudható be, mert rengeteg 

felületen szoktak hirdetni.  

Mindegyik fórumon felmerült a kérdés, hogy vajon miként lehet ezen változtatni. Itt mindig 

érkeztek javaslatok, de az emberek motiválására vonatkozóan még nem találtunk ki megfelelő 

megoldást.  

Az utolsó közösségi beszélgetések másik fő témája a vírus utáni élet újraindítása volt. Sajnos 

ez két „körben” is előkerült, hiszen két időszakban is volt program stop, gyülekezési tilalom. 

Az enyhítések után mindig tartottam közösségi beszélgetést, hogy megbeszéljük, hogy a 

résztvevők miként látják a jövőt. Az embereket mennyire viselte meg a bezártság, hogy nem 

lehetett közösségbe menni, esetleg mennyire vágytak már rá, ezért, ha lehetőség adódott, 

akkor oda sokan elmemtek vagy pont ellenkezőleg, mindenki annyira megszokta az online 

világot, hogy nem is vágyik vissza a való életbe. Itt eléggé vegyesek voltak a tapasztalatok. 

Az ifjúsági referens például azt mondta, hogy a sportprogramokra egész nagy volt az igény, 

viszont a vírus előtt megszokott klub összejövetelekre még nem jönnek el annyian, mint 

korábban. Úgy gondolja, hogy lesz még dolga azzal, hogy az ifjúságot kimozdítsa a négy fal 



közül.  

Ami a teljes lakosságot illeti úgy láttuk, hogy mostmár mindenki szabadabban mozog, igényli 

is, hogy legyen program, de azért óvatosan jár még közösségbe. Jelenleg úgy látjuk, hogy kell 

még idő arra is, hogy a vírus előtti állapot visszaálljon, egyenlőre ez a cél, hogy az emberek 

ne legyenek ennyire zárkózottak. 

Jelen részvételi fórum egyik al témája lesz ez a témakör is.  

A nyáron került megtartása másik közösségi beszélgetés, ahol a résztvevők arra jutottak, hogy 

sajnos sokan félnek még, nem nagyon járnak közösségbe. A városban nyáron nem sok 

program volt, augusztus 20-át tartották meg ünnepélyesebb keretek között, de azon sem volt 

akkora a részvételi arány.  

Hajóson és Jánoshalmán az elmúlt három évben nyolc darab  részvételi fórumot tartottunk 

meg. A Fórumokat mindig olyan időpontban szerveztük, hogy élőben tarthassuk, mert az 

online beszélgetést (korábbi közösségi beszélgetés) nem tartottuk annyira hatékonynak. De mi 

is a részvételi fórum? A részvételi fórum egy konkrét célra szerveződött, a közösség tagjainak 

részvételével megvalósuló olyan nyilvános találkozók, melyeken a helyi közösséget 

foglalkoztató kérdéseket, problémákat járják körbe, abból a célból, hogy közösségi válaszok 

szülessenek az adott problémára. 

A jánoshalmi részvételi fórumok fő témái eddig:  

A lakosság tájékoztatása a pályázat létezéséről, a lakosság mozgósítása, illetve a pályázatnak 

köszönhetően elkészült Képeskönyv bemutatása, ifjúság közösség fejlesztése, lehetőségei, 

élet a pandémia után. 

A jelen részvételi fórum fő témája és célja a pályázat elmúlt három évének bemutatása. 

 

Harmadik lépés a közösségi felmérés. 

A közösségi felmérés során a közösségi interjúk és a közösségi beszélgetések során feltárt 

közösségi igények szélesebb körben történő megvitatása zajlik kérdőíves megkeresésekkel. 

A tevékenység célcsoportja a projektben részt vevő települések teljes lakossága.  

A tevékenység célja, hogy a projekt megvalósításának további tematikáját a projektgazda a 

lakossággal közösségi beszélgetései alapján tervezhesse meg. További célja, hogy a 

célcsoportot bekapcsolódásra, a közösség, a helyi társadalom életében történő cselekvésre 

mozgósítsa. 

Amit erről tudni kell és röviden bemutatásra kerül majd a részvételi fórumon: 

Jánoshalmán 2018. november 19-től indult el a kérdőíves felmérés. Egy hét eltelte után nem 

érkeztek be a kitöltött kérdőívek, ezért a kérdőív online formában is elérhetővé vált, hogy 



ilyen formában is vissza lehessen küldeni. Az eredeti visszaküldési határidő november 30-ia 

volt, de végül december 3-ig lehetett visszaküldeni a kérdőíveket bármelyik formában. 

Végül 63 kérdőív érkezett vissza nyomtatott formában és 156 kérdőív online formában.  

 A kérdőív kérdéseinek és válaszainak összeállításánál az interjúk eredményeit és a közösségi 

beszélgetésen elhangzottakat is figyelembe vettük. 

Az alábbiakban bemutatásra kerülnek a kérdőívben adott főbb válaszok. Diagram készült arról 

a két kérdésről, amelyek teljesen szinkronban voltak az interjúkon elhangzott többségi 

válasszal. 

 A kézzel kitöltött kérdőívek esetében előfordult, hogy valamely kérdésekre nem válaszoltak a 

kitöltők vagy ahol egy választ lehetett volna megjelölni, ott többet is megjelöltek, így ezeknél 

a kérdéseknél nem mindig 219 válasz jött ki, hanem előfordul kevesebb vagy több is. 

Jánoshalmán a kérdőívet kitöltők jelentős része nő volt. A kitöltők nagy része a 36 és 49 év 

közötti és az 50 és 64 év közötti korcsoportba tartozott, de minden korosztály képviseltette 

magát. A válaszadók többsége már születése óta Jánoshalmán él és többségben itt is dolgozik. 

Azért élnek itt mert itt születtek vagy mert itt él a családjuk is. A legtöbben ezt szeretik a 

településben. Sokan válaszolták azt, hogy egyszerűen szeretnek itt élni.  

A legtöbben a fiatalok elköltözését, a munkahelyek számát és a közösség nem összetartását 

érzik a legnegatívabbnak. Sokan úgy gondolják, hogy Jánoshalma lakossága úgy tudna egy 

jobb közösséget alkotni, ha több olyan program lenne, ami a fiatalságot összefogja, illetve, ha 

az emberek gondolkodásmódján, motivációján változtatnánk. A felmerülő problémákat a 

lakosság együttműködésével, összefogásával lehetne orvosolni, illetve azzal, ha több olyan 

program lenne, ami a fiatalabb és az idősebb generációt is érdekli, összehozza. A 

változásokhoz legtöbben úgy járulnának hozzá, hogy részt vennének, elmennének a 

rendezvényekre, esetleg önkénteskednének. 

A kitöltők fele jelenleg is aktívan részt vesz a közösségi életben, úgy, hogy jelen van a 

programokon, rendezvényeken. A válaszadók több mint fele ismeri a civil szervezetket és 

negyede tagja is valamelyiknek.  

A válaszadók jelentős része a rendezvényekről, programokról az ismerőseitől, barátaitól, a 

közösségi oldalról vagy az újságból szokott tájékozódni.  

Azokat az embereket, akik nem vesznek részt a közösségi életben a válaszadók szerint úgy 

lehetne motiválni, hogy személyesen felkeresik, meghívják őket vagy bevonják őket a 

rendezvények szervezésébe.  



A megkérdezett lakosság jelentős része örülne, ha jelenne meg tankatalógus, a helyi szellemi 

kulturális örökséget feltáró és bemutató kiadvány, illetve a helyi értékeket feltáró és bemutató 

kiadvány, jánoshalmi fotótár. 

A kitöltők jelentős része szívesen venne részt beszélgetéseken, fórumokon, ahol elmondhatja 

saját véleményét, meglátásait. 

A közösségfejlesztés érdekében úgy gondolják a válaszadók, hogy leginkább a fiatal, fiatal 

felnőtteket és a családokat, felnőtteket lehet megmozgatni. A lakókörnyezet minőségével a 

lakosság nagy része meg van elégedve. 

A szolgáltatások közül a leginkább a munkahelyeket hiányolják a kitöltők és az 

egészségüggyel elégedettek a legjobban.  

  

Negyedik lépés a cselekvési terv megírása mind a négy településre: 

A közösségi interjúk, a közösségi beszélgetések és a közösségi felmérés után mindegyik 

településre elkészült a cselekvési terv. A terv tartalmazta a települések bemutatását, 

helyzetértékelést, demográfiai adatokat, az interjúk, beszélgetések, felmérés összefoglalóit, a 

pályázaton belül megvalósuló programokat, tevékenységeket és végül egy programnaptárat. 

IV. pont  

A cselekvési terv megírása és elfogadása után elkezdődhetett azon tevékenységek 

végrehajtása, ami már látványos, kézzelfogható mindenki számára. 

Jánoshalmán először a tankatalógust valósítottuk meg. Ezt átneveztük tudástárnak, mert 

beszédesebbnek gondoltuk a címet. A tankatalógus egy név és címjegyzék, amelyben a helyi 

emberi erőforrások, tapasztalat, tehetségek, tudás és érdeklődés tárulnak fel s jelennek meg 

önállóan, tankatalógusként, vagy más helyi orgánum részeként.  

Úgy terveztük, hogy a tankatalógus egy kis füzetecske volt, ami a helyi újságban jelent meg, 

hogy minél több lakoshoz eljusson. Különlegessége a megjelenésnek és mondható ünnepi 

számnak is, hogy a városunk akkor ünnepelte várossá nyilvánításának 30-ik évfordulóját és ez 

volt az újságnak is az első színes kiadása is.  

Kezdetben úgy terveztük, hogy minimum 30 fő kerüljön be, de végül 61 fő jelentkezett. 

Jelentkezni többféle képpen is lehetett. Hirdetést adtunk fel az újságban, ami egyben 

jelentkezési lap is volt, lehetett nyomtatott formában jelentkezni, de online felületen is. 

Felkerestem a klubokat és azokat a személyeket, akiket javasoltak. 

Jelen részvételi fórumon megtekinthetik a tankatalógust azok, akik esetleg eddig még nem 

látták. 

 



Másik kiadványunk a helyi értékfeltárást és értékőrzést szolgáló fotókönyv. A könyvet 

Magyari László szerkesztette, aki Jánoshalmáról készít fotókat már több, mint 50 éve. 

Valamint hatalmas gyűjteménye van a régi idők rendezvényeiről, eseményeiről, történelmi 

pillanatokról, amik városunkban történtek. Ezekből egy nagyon sikeres és látogatott facebook 

oldalt is létrehozott, ahova rendszeresen kerülnek fel képek a jelenből és a múltból egyaránt. 

A fotókönyvről annyit kell tudni, hogy a Jánoshalmi Fotótár képei is megjelennek benne. A 

Képeskönyv Jánoshalma életét mutatja be. Az épületek átalakulását az évek során, az 

emberek mindennapjait, az ünnepeket, a hitéletet és számos Jánoshalmához kötődő emléket. 

A Fotókönyvbe több mint 800 db fotó került be. 

Egy nagyon szép és értékes könyv született, a lakosok szívesen és nosztalgiázva lapozgatják. 

A harmadik kiadvány, a még meg nem jelent, de hamarosan megjelenő Jánoshalma szellemi 

– és kulturális értékeit bemutató kiadvány lesz. A könyv bemutatja a város szellemi -és 

kulturális értékeit az 1989-es évektől egészen napjainkig. Véleményem szerint ennek a 

kiadványnak több pozitívuma is volt és lesz. Egyrészt a szerzők igyekeztek utánajárni minden 

értéknek, tették ezt a helyi újság átnézésével, az illetékes személyek felkeresésével, korábbi 

kiadványok átnézésével. Ezáltal végbement egy mély kutatás és született egy átfogó 

ismeretanyag. Másrészt az illetékes személyek felkeresésével, meginterjúvolásával 

folytatódott a közösségépítés, a városhoz való kötődés erősítése is. Személy szerint több 

interjút készítettem és azokból, az ott elhangzott adatokból írtam és szinte mindig úgy 

éreztem, hogy akit kérdezek arról, hogy például milyen volt báli zenekarnak lenni 20-30 évvel 

ezelőtt városunkban, az nagy lelkesedéssel és csillogó szemekkel mesélte az élete azon 

szakaszát. Illetve az interjúk, beszélgetésekből olyan dolgok is kiderültek, amelyek nincsenek 

leírva és valószínűleg már nagyon kevesen emlékeznek rá. Véleményem szerint egy nagyon 

értékes kiadvány született, hiszen a város ezen időszakáról még nem írtak, nem is kutatták, 

másrészt az emberek megszólításával közelebb hoztuk hozzájuk, jobban fognak érdeklődni 

iránta. 

 

 

2. Hepp Levente az Imre Zoltán Művelődési Központ intézményvezetője 

A közreműködő intézményünk igazgatója és a jánoshalmi szellemi- és kultúrális értékeit 

bemutató kiadvány főszerkesztője.  

 

3. Kerekasztal beszélgetés Petróczky Henrietta vezetésével 

A részvételi fórumon megjelentek tapasztalatai a korábbi beszélgetésekről, az elmúlt három 



év tevékenységeiről, a pandémia utáni élet újraindításáról. 

 

 

 

 


